

الأحوال السياسية لإمارة الأحواز العربية في عهد الشيخ خزعل بن جابر الكعبي

(1315 - 1343 هـ / 1897 - 1925 م)

بدر بن حميد منسي السلمي

مستخلص

تناول موضوع الرسالة سياسة الشيخ خزعل بن جابر الكعبي في إمارة الأحواز العربية (عربستان) خلال الفترة (1315-1343 هـ / 1897-1925 م)، فقد هدف إلى إلقاء الضوء على المعالم الرئيسية في سياسة إمارة الأحواز العربية في عهد الشيخ خزعل، بدأ البحث بسنة 1315 هـ / 1897 م، السنة التي تولى فيها الشيخ خزعل مقاليد الحكم في إمارة الأحواز العربية، وانتهى بسنة 1343 هـ / 1925 م، السنة التي احتلت فارس فيها إمارة الأحواز العربية، والقبض على أميرها الشيخ خزعل. وقد تم إعطاء نبذة عن إقليم عربستان من خلال تسميته، وموقعه الجغرافي، وأهم ثرواته الطبيعية مثل: الماء والبتترول، والجذور التاريخية لإثبات أصله العربي أرضاً وبشراً، وتم التطرق بعد ذلك إلى حياة الشيخ خزعل ونسبه، وحياته الاجتماعية، والشؤون الإدارية في إمارته خلال حكمه لها، بعد ذلك تم إبراز سياسة الشيخ خزعل الكعبي الداخلية والخارجية، وعلاقته ببريطانيا قبل وأثناء وبعد الحرب العالمية الأولى، وأهم الاتفاقيات التي تمت بينه وبين الانجليز، وتم تبين علاقات الشيخ خزعل مع دول الجوار كالكويت والعراق ونجد، وكيفية مواجهته للأطماع الفارسية في إمارته. وعند تغير السياسة البريطانية بعد الحرب العالمية الأولى قام الشيخ خزعل بترشيح نفسه لكرسي العرش، لكن بريطانيا رفضت مسانده خوفاً من إقامة اتحاد بين إمارته والعراق، وتم إبعاد منافسي الأمير فيصل بن الحسين عن العرش، مما أدى فيما بعد أن يتعامل الشيخ خزعل بحذر مع الحكومة العراقية الجديدة، وقد كان لظهور رضا خان على مسرح الأحداث ورؤيته العنصرية تجاه العرب أثر كبير في زعزعة حكم الشيخ خزعل ونهايته، وقد ساندت الدولتان اللتان لهما مصالح في المنطقة هذا الاحتلال وفقاً لمصالحهما، فلم تسانده بريطانيا على الرغم من كل الوعود التي قدمتها له، وأما روسيا فقد ارتبطت بعلاقات مميزة مع رضا خان، وكانت لا تريد استمرار حكم الشيخ خزعل لإمارة الأحواز العربية، مما أدى إلى نهاية الحكم العربي في الأحواز، وقد اتبع الباحث في الدراسة منهج البحث التاريخي الوصفي، القائم على جمع المادة العلمية من المصادر المتعددة مثل كتب التاريخ العام للخليج، وكتب التاريخ الخاص بالأحواز والعراق، والوثائق والمراجع، والرسائل العلمية والدوريات، ومن ثم تحليلها بطريقة علمية في محاولة لاستخلاص النتائج، وذلك بهدف الوصول إلى تحقيق أهداف الدراسة، وأما أهم النتائج التي تم التوصل إليها فيمكن إجمالها في الآتي: أن إقليم الأحواز أرض عربية تم احتلالها بتخطيط من القوى الأجنبية آنذاك، وقد تم تفويض الحكومة الفارسية متمثلة في رضا خان بالقيام بهذا الاحتلال دعماً لسياسة فارس التوسعية التي يعاني منها العرب إلى وقتنا الحاضر، ويرى الباحث أن الدراسات التي تهتم بدراسة إقليم الأحواز العربية دراسات شحيحة وقليلة، فلا بد من دراسة إمارة الأحواز العربية من جوانب متعددة، ونشرها بين أفراد الشعوب العربية؛ لكي يعرفوا هذه الإمارة التي تسعى إيران إلى مسح هويتها العربية وتقريب كل ما يتعلق بهذه الإمارة، ولا بد من دعم الشعب الأحوازي في مقاومته للاحتلال الفارسي، كذلك دعم المنظمات الأحوازية التي لها دور واضح وظاهر في نشر أحوال إمارة الأحواز في الداخل وإظهاره للخارج. وتوصل الباحث إلى نتائج وقدم بعض التوصيات.

**The Political Conditions of The Emirate Al-Ahwaz Al-Ahwaz in the
Era of Al-Sheikh Khaza'l Ben Jaber Al-Kaaby
)1315 - 1343 A. H / 1897 - 1925 A.D)
Badr Bin Hamid Mansi Al-Sulami**

Abstract

The subject of the research is the Policy of Al-Sheikh Khaza'l Ben Jaber Al-Kaaby in the Arabian Emirate of Al-Ahwaz(Arabestan) during the period of(1315 - 1343 AH / 1897 - 1925 AD). The aim is to highlight the main political features of the Arabian Emirate of Al-Ahwaz in the era of Al-Sheikh Kha'al. The research started from the year 1315 AH / 1897 AD when Al- Shikh Khaz'al took over the reins of government of the Arabian Emirate of Al-Ahwaz and ended in the year of 1343 AH / 1925 AD when the Persians occupied the Arabian Emirate of Al-Ahwaz and its prince Al-Sheikh Khaz'al was arrested. The research gave a brief of the region of Arabestan through its name, geographical location and the most important natural wealth: the water and the petrol, and its historical roots that prove its Arabic origin land and human. Afterwards it discussed the life of Al-Sheikh, his lineage, social life and the administrative affairs during ruling the Emirate. Then featured the internal and external policy of Al-Sheikh Khaz'al Al Kaaby, his relationship with Britain before and after the First World War, the most important agreements between him and the British. Also explained the relationship between Al-Sheikh Khaz'al and the neighboring countries such as Kuwait, Iraq and Najd and how he faced the Persian ambitious in his Emirate.

Subsequent the changing of the British policy after the First World War, Al-Sheikh Khaza'l nominated himself for the throne. However Britain refused supporting him because of its fears that he would establish a union between his Emirate and Iraq. The rivals of the Prince Faisal Be Al-Hussein were eliminated from the throne which was the reason that Al-Sheikh Khaza'l deal with caution with the new Iraqi government. The appearance of Reda Khan and his racist vision towards the Arabs had an important effect on the unsettled rule of Al-Sheikh Khaza'l and its end.

The two countries that had interests in the region had supported this occupation according to their interests, Britain didn't support him in spite of all the promises that had given to him, and Russia had special relationships with Reda Khan and didn't want that the rule of Al-Sheikh Khaza'l to continue in the Arabian Emirate of Al-Ahwaz that resulted in ending the Arab regime in Al-Ahwaz.

The researcher followed in the study the descriptive historical research method that depends on collecting the scientific materials from different resources such as the books of the Gulf general history, history books of Al-Ahwaz and Iraq, the documents and references, scientific researches, then applying the scientific analysis in order to extract the results that achieve the main goal of the study.

The most important results are: the region of Al-Ahwaz is an Arab land that was occupied by the foreign powers at that time, the Persian government, presented by Reda Khan, was authorized to occupy the region to support the Persian extending policy that Arabs still suffering from till present.

The opinion of the researcher is that the studies about the Arab region of Al-Ahwaz are very few, must increase the studies from different sides and publish it in the Arab nations in order to get to know the Emirate that Iran would like to erase its Arab origin and give everything related to that Emirate the Persian identity, must support the people of Al-Ahwaz in its resistance to the Persian occupation, support the organization of Al-Ahwaz that has an

effective role in spread the conditions of Emirate Al-Ahwaz internally and externally. The researcher reached conclusions